
Допомагати дитині з виконанням домашньої роботи зовсім не

означає  робити  замість  неї!  У  даній  статті  пропонуються

десять порад, як батьки можуть найкращим чином допомогти

своїй  дитині  виконати  домашнє  завдання  так,  щоб  вона

ефективно навчалась, отримувала користь зі своїх завдань і

приносила зі школи добрі оцінки.

 Забезпечте дитині сприятливі умови та надайте необхідні матеріали

Важливо забезпечити дитині спокійний, добре освітлений простір подалі від

відволікаючих чинників, а також надати всі необхідні навчальні матеріали – папір,

зошити, маркери, ручки й олівці, словники, зручний письмовий стіл і т. п. – усе,

що тільки потрібно для того,  щоб дитині було зручно й вона могла ефективно

виконувати  свою  домашню  роботу.  Відразу  після  школи  попросіть  дитину

переглянути всі завдання й визначити, які підручники та матеріали необхідні для

їх виконання. Усі ми раніше, як очманілі, в останній момент мчали в магазин по

транспортир, кольоровий папір або повертались у школу по забутий підручник – і

нічого  смішного  в  цьому  не  було!  Нехай  же  в  дитини все  необхідне  буде  під

рукою.

 Визначте персональний простір для кожної дитини

Навіть якщо ваші діти дуже слухняні (як же вам пощастило), вони, імовірно,

відволікають один одного під час занять.  Спробуйте знайти для кожної дитини

своє  окреме  робоче  місце  або  розплануйте  час  так,  щоб  діти  спокійного

виконували домашні завдання у спеціально відведених місцях. Якщо одна дитина

закінчить  свою  домашню  роботу  раніше,  займіть  її  читанням  або  попросіть

посидіти спокійно, доки вся сім'я не буде готова до спільного проведення часу у

вітальні.

 Продумайте розклад

Створіть раціональний графік,  який передбачає адекватне співвідношення

часу на навчання та дозвілля дитини. Більшість дітей найбільш продуктивні на



початку  вечора,  за  деякий  час  до  сну,  іншим,  перш  ніж  сісти  за  підручники,

потрібна  невелика  перерва  на  ігри,  обід  чи  вечерю  або  принаймні  перекус.

Найголовніше – це встановити певний режим, який буде індивідуально підходити

вашій дитині та враховувати всі її потреби.

 Зробіть  час  виконання  домашніх  завдань  вільним  від  високих

технологій

Обмежте  час  для  телевізора,  мобільного  телефону,  планшета  й  ноутбука.

Якщо вашій дитині не потрібен комп'ютер для виконання домашнього завдання

або телефон для консультацій з однокласниками (порада: переконайтеся, що це

дійсно необхідно!), нехай вона здасть вам усі свої високотехнологічні пристрої на

час  виконання  домашньої  роботи.  Таке  правило,  звісно,  складно  встановити  й

застосувати, особливо у відношенні до технічно одержимих дітей у віці від десяти

до тринадцяти років і підлітків, але чим краще дитина зосередиться, тим швидше

виконає  домашню роботу і  зможе повернутись до  своєї  сторінки в  соціальних

мережах.

 Будьте готові стати довідником

Завжди будьте готові відповісти на будь-які

запитання  про  домашнє  завдання.  Спробуйте

вирішити  одну-дві  задачі  разом  з  дитиною,  а

потім  перевірте,  чи  зможе  вона  вирішити

наступну  задачу  самостійно.  Давайте  дивитися

правді  в  очі:  у  вас  як  у  батька  (у  мами)  дуже

багато важливих справ – вечеря на плиті, кілометровий список нагальних завдань

і,  можливо,  ще  один жвавий малюк на  додачу.  Однак не  забувайте  нагадувати

своєму школяру (і собі самим), що школа й навчання понад усе, і ви завжди готові

відповісти на будь-які запитання або перевірити домашню роботу дитини.

 Не впадайте у крайнощі з бажанням допомогти

Ігнорування прохань дитини про допомогу з домашнім завданням – це одна

крайність,  а  виконання  роботи  замість  неї  –  інша,  обидві  вони  повинні  бути

справжнім  табу.  Уникайте  простого  надання  відповідей.  Замість  цього  ставте

запитання, які  дозволять дитині розділити складну задачу на кілька  невеликих,

послідовних і  простих етапів.  Ви не  зможете складати за  дитину іспити,  тому



виконання замість неї складних шкільних проектів і рішення математичних задач

ніяк не допоможуть їй у довгостроковій перспективі.

 Користуйтесь не тільки шкільним щоденником

З  першого  дня  навчання  у  школі  дайте  дитині  блокнот  для  записування

завдань,  який,  крім  офіційного  щоденника,  буде  додатковим  засобом  фіксації

заданого.  Ви  також  можете  придумати  просту  відомість  виконання  домашніх

завдань або якусь іншу форму звітності. Що б ви не вибрали, переконайтеся, що

ваша  дитина  записує  свої  завдання  на  папері,  це  допоможе  їй  нічого  не

пропустити.  Як  тільки  вона  впорається  з  домашньою  роботою,  порівняйте

виконаний обсяг зі щоденником, щоби переконатися, що все зроблено.

 Підтримуйте зв'язок з учителем і школою

Дізнайтеся, чи є в учителя вашої дитини

сайт  або  сторінка  в  соціальних  мережах,  на

якій він (вона) перераховує домашні завдання

і, можливо, пише якісь рекомендації стосовно

їх  виконання;  чи  передбачена  у  школі

допомога  при  виконанні  домашніх  завдань

(«ГПД»,  наприклад),  репетиторство  або

можливість додаткових занять, які можуть бути корисними, якщо дитина матиме

труднощі з виконанням домашньої роботи. Під час батьківських зборів або в будь-

який  інший  момент  протягом  навчального  року  діліться  своєю  стурбованістю

кількістю  або  складністю  призначених  домашніх  завдань.  Неодмінно

повідомляйте  вчителю,  якщо  у  вашої  дитини  систематично  виникають  якісь

труднощі  або  вона  не  у  змозі  самостійно  зробити  більшу  частину  домашньої

роботи.

 Робіть роботу над помилками

Переглядайте закінчені й оцінені завдання дитини. Не сваріть її за погані

оцінки  або  зроблені  помилки.  Обговоріть  ці  помилки,  щоби  переконатися,  що

ваша дитина зрозуміла матеріал. Неправильні відповіді завжди дають можливість

учитись, до того ж ці складні питання можуть зустрітись на іспиті.  Тому варто

допомогти  дитині  зрозуміти  правильні  відповіді,  доки  матеріал  ще  свіжий  у

пам'яті.



 Підтримуйте здорові звички

Багато  дітей  відчувають  нестачу  сну,

який  украй  необхідний  їх  організму,  що

розвивається,  проводячи  в  ліжку  значно

менше 8,5 години. Якщо ваша дитина дрімає

над  завданням  з  літератури,  спробуйте

змістити  час  відходу  до  сну  на  одну  годину

раніше  протягом  одного  тижня  й  перевірте,

наскільки  це  виявиться  ефективним.  Якщо  графік  вашої  дитини  щільно

розписаний  різними  заняттями  як  по  днях,  так  і  вечорами,  починаючи  від

спортивних  гуртків  і  музичної  школи  до  волонтерської  діяльності  або  навіть

роботи по кілька годин на день, може, прийшов час переосмислити їх доцільність.

Дітям  необхідний  час,  щоб  розслабитись  у  кінці  дня.  Крім  того,  переконайте

дитину в необхідності здорового харчування та регулярних фізичних вправ для

гостроти розуму й запобігання хворобам. 
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